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reenkomstig Uw aanwijzing heb ik de PV verzocht met de 
'mmissjsliensten contact op te nemen in verband met de voor-
'ereiding van bovenvermelde R&D-Raad en in het bijzonder met 

het oog op de bevordering van de besluitvorming inzake JET. 
t-^Het resultaat van een en ander is te vinden in Sassen 405 

waarvan U ongetwijfeld reeds kennis nam. 

Uit dit telegram blijkt dat men te Brussel de situatie somber 
inziet en dat klaarblijkelijk niemand gelooft dat het op de 
komende zitting mogelijk zal zijn te besluiten tot de bouw 
van JET en tegelijkertijd de vestigingsplaats van deze instal
latie vast te stellen* 

Ik vrees dat de realiteit het Brusselse pessimisme inderdaad 
rechtvaardigt en op een besluitvorming t.a.v. JET niet moet 
worden gerekend. Uiteraard houdt dit niet in dat de Présidence 
nu maar van enigerlei actie zou moeten afzien. 

Onderzoekprogramma 
Hetgeen de heer Schuster voorspelt omtrent de verschillende 
posities welke door de delegaties zullen worden ingenomen 
t.a.v. het ontwerp-onderzoekprogramma lijkt mij realistisch. 
Dat Schuster dit programma minder belangrijk acht dan JET 
vindt zijn oorzaak ongetwijfeld in het feit, dat hij op ambte
lijk niveau binnen de Commissie voor JET primair verantwoorde
lijk is, terwijl dit t.a.v. het onderzoekprogramma niet het 
geval is. Zelfs al rust op de besluitvorming inzake het onder
zoekprogramma de hypotheek van JET, toch meen ik dat Uwerzijds 
als voorzitter met de grootste kracht dient te worden gestreef 
naar voortgang bij de vaststelling van het onderzoekprogramma. 
Ook als het niet mogelijk zou blijken om t.a.v. daarvan tot 
besluitvorming te raken is het toch van het grootste belang 
dat op Raadsniveau inzicht wordt verkregen in de waarschijn
lijke omvang van het GCO en van het programma gedurende de 
komende 4 jaar. Alleen indien daaromtrent duidelijkheid ont
staat zal het mogelijk zijn op Italië met enige kans op succes 
druk uit te oefenen om t.a.v. de vestiging van JET enige soe
pelheid te betrachten en niet bij voorbaat - zoals thans -
vestiging van JET elders dan te Ispra uit te sluiten. In dit 
verband zou ik - met de PV - er op willen wijzen dat voortij
dig vertrek van Ministers die in de Raad zitting hebben niet 
alleen uitsluit dat men t.a.v. JET tot zaken kornet maar ook 
dat althans in grote lijnen overeenstemming wordt verkregen 
over omvang en inhoud van het onderzoekprogramma. 

JET 
Het aan het slot van Sassen 405 genoemde stuk ontving ik zo
juist. Te Uwen behoeve voeg ik afschrift daarvan hierbij. 
Voor wat betreft de politieke aspecten van het JET-probleem 
bevat het eigenlijk geen nieuws. De Commissie zal indien dit 
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stuk door haar wordt aanvaard in beginsel van het gastland ni 
meer vragen dan "la prise en charge de tous les frais néces
saires à fournir au Project le site en "conditions standard" 
et de tous les frais relatifs aux travaux de mise hors ser
vice du dispositif à la fin de son exploitation". Eventueel 
voorziet J&ij daarboven nog dat het gastland i van het bedrag 
nodig voor de bouw van JET, voor zover deze niet wordt gefi
nancierd uit het Gemeenschapsbudget, voor zijn rekening neemt. 
Of Italië deze kosten zal willen dragen bij vestiging in 
Ispra moet worden betwijfeld. Engeland zal de gevraagde bij
drage wel willen opbrengen. Ik acht niet uitgesloten, wanneer 
het tot loven en bieden komt, dat de Duitsers een nog hoger 
bod zullen doen. Voor het overige zijn de Commissievoorstellen 
in grote lijnen in overeenstemming met de mededelingen van 
de heer Schuster. 
PV Brussel maakt bezwaar tegen de door de Commissie voorge
stelde vorm van een Gemeenschappelijke Onderneming, daar men 
vreest dat Nederland in een dergelijke onderneming slechts een 
beperkte invloed zou kunnen uitoefenen. Evenals sommige ande
ren in Nederland zou men liever zien, dat de uiteindelijke 
zeggenschap over JET zou komen te berusten bij een associatief 
verband, waarin de nationale overheden of nationale onder
zoekinstituten en de Commissie vertegenwoordigd zouden zijn. 
Persoonlijk geloof ik dat wil men van JET een succes maken een 
Gemeenschappelijke Onderneming de voorkeur verdient, zij het 
dat ik het niet eens ben met het door de Commissie beoogde 
statuut van het personeel van een zodanige onderneming. 
Alleen een Gemeenschappelijke Onderneming waarborgt naar mijn 
mening een efficiënt beheer van JET. Het feit dat Nederland 
daarin een geringere invloed zal hebben dan in geval van asso
ciatie moet men voor lief nemen. 
Men kan niet streven naar Europese oplossingen en tegelijker 
tijd verwachten dat men zijn natiohale invloed in overwegende 
mate kan behouden. 
Het voorstel om te zijner tijd bij gebrek aan overeenstemming 
in de Raad, de Commissie na advies van de JET-Raad, die nog 
moet worden ingesteld, te laten beslissen over de vestiging 
van JET geef ik nauwelijks een kans. Ooi: de in het teJagram ge
opperde mogelijkheid, dat de Commissie een oplossing zou kunnen 
forceren door te verklaren, dat zij haar voorstel inzake JET 
zal terugnemen indien men het op 1 januari niet eens is, acht 
ik onjuist. Bepaalde landen in de eerste plaats het VK en de 
Bondsrepubliek zullen alsdan de geboden kans maar al te graag 
aangrijpen om buiten Gemeensehapskader, eventueel in samen
werking met de VS, JET te bouwen. 
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De consequenties van de suggestie om door de Présidence of 
door Coreper 2 hypothetische oplossingen te doen ontwerpen, 
al naar gelang JET in Ispra of elders gebouwd wordt, kan ik 
op dit moment niet geheel overzien* 
Een en ander overziende lijkt het mij echter absoluut nood
zakelijk, dat U na Uw terugkeer uit Joegoslavië zo spoedig 
mogelijk een onderhoud hebt met de heer Brunner. 
In de tussentijd zouden wij ons intern nader blijven bezinnen 
over de wijze waarop deze kwesties tot een oplossing kunnen 
worden gebracht. 
In ieder geval lijkt het mij nodig dat op Rome druk wordt 
uitgeoefend om het er van te overtuigen, dat het door zijn 
houding inzake JET de toekomst van Ispra eerder verzwakt dan 
versterkt. 
Verdere suggesties ter doorbreking van de dreigende impasse 
kan ik U helaas op dit moment niet aan de hand doen. Ik acht 
het uitgesloten, dat Bonn en Londen voor - of wellicht zelfs 
tijdens - de komende Raadzitting reeds water in de wijn zul
len doen # 


